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احداث مترو هشتگرد-قزوين
 با سرمايه گذاري خارجي

نماين��ده م��ردم قزوين،آبي��ک و البرز در 
مجل��س گفت: مترو هش��تگرد-قزوين 
از مح��ل س��رمايه گذاري خارج��ي و به 
روش فاينانس احداث خواهد ش��د. داوود 
محم��دي در گفتگو ب��ا ايرنا افزود: پيگير 
جذب و نهايي کردن سرمايه گذار خارجي 

براي احداث و راه اندازي خط مترو هش��تگرد-قزوين هس��تيم. وي با 
بي��ان اينک��ه اج��راي اين طرح به 10هزار ميليارد ري��ال اعتبار نيازمند 
اس��ت، اضاف��ه کرد: به علت محدودي��ت منابع اعتباري دولت و وزارت 
راه و شهرس��ازي، تنه��ا روش تامي��ن مالي اين پروژه فاينانس و جذب 
سرمايه گذاران خارجي است. اين نماينده مجلس گفت: تاکنون جهت 
ج��ذب س��رمايه گذار براي اي��ن طرح بزرگ عمراني و زيرس��اختي، با 
همکاري دستگاه هاي اجرايي مربوطه با سرمايه گذاراني از کشورهاي 
س��وييس و چين مذاکره ش��ده اس��ت و اميدواريم در اين خصوص طي 
آين��ده ن��ه چندان دور به نتيجه برس��يم. وي ب��ا رد برخي صحبت ها در 
گذشته مبني بر مخالفت وزارت راه و شهرسازي و منتفي بودن اجراي 
اين طرح، گفت: وزارت راه مخالف اين طرح نيس��ت بلکه اعلام کرده 
ب��ود ب��ا توجه به اجراي دوخطه س��ازي خط آهن قزوين-تهران و قابل 
توجه بودن اعتبارات مورد نياز اين پروژه، قادر نيس��ت طرح ديگري را 
به شکل همزمان در استان قزوين اجرا و به سرانجام برساند. محمدي 
اظهار کرد: ساخت مترو هشتگرد-قزوين بدون شک توجيه اقتصادي 
لازم را داراست و از جهات مختلف به رشد و توسعه قزوين مي انجامد 

و موجب رفاه حال بيشتر مردم استان مي شود.

ناوگان کشتيراني بازطراحي مي شود
اعضاي سازمان بين المللي دريانوردي ملل متحد )IMO( توافقي براي 
نصف شدن آلايندگي دي اکسيد کربن کشتيراني تا سال ۲0۵0 منعقد 
ک��رد ک��ه اين صنع��ت را وادار مي کند ناوگان خود را بازطراحي کند. به 
گزارش ايسنا، سازمان بين المللي دريانوردي متشکل از 1۷۳ عضو، در 
بيانيه اي اعلام کرد که استراتژي اوليه براي نخستين بار کاهش انتشار 
گازهاي گلخانه اي به ميزان حداقل ۵0 درصد تا س��ال ۲0۵0 نس��بت 
به سال ۲00۸ را درنظر گرفته است. کشورهايي که حضور پررنگي در 
کش��تيراني دارند مانند عربس��تان سعودي و آمريکا به پيش نويس هاي 
قبلي که در طول دو هفته مذاکرات اين س��ازمان مطرح ش��ده بودند، 
اعت��راض ک��رده بودند. برخي از کش��ورها مانند مارش��ال آيلندز که در 
خط��ر ب��الا رفتن س��طح آب دريا قرار دارند، خواس��تار تعهد قوي تري 
بودند و اتحاديه اروپا خواستار کاهش ۷0 تا 100 درصدي آلودگي بود. 
با اين همه اين توافق مورد اس��تقبال گس��ترده قرار گرفت. پيتر هينچ 
لايف، دبيرکل اتاق بين المللي کشتيراني اين توافق را يک توافق کم 
سابقه – توافق پاريس براي دريانوردي - خواند که هدف بلندپروازانه اي 
را براي کاهش آتي آلودگي دي اکسيد کربن تعيين مي کند. براساس 
گزارش خبرگزاري فرانس��ه، کش��تيراني و هواپيمايي دو بخشي هستند 

که مشمول توافق جوي ۲01۵ پاريس نمي شوند.

بلاتکليفي در نحوه ارائه خدمات مهندسي
رييس کميس��يون معماري وشهرس��ازي 
ش��وراي شهرتهران با اشاره به بلاتکليفي 
ايجاد شده در نحوه ارائه خدمات مهندسي 
در کشور گفت: در حال حاضر ارائه خدمات 
مهندس��ي به دليل اخت��لاف وزارت راه و 
شهرس��ازي با وزارت کشور در بلاتکليفي 

اس��ت واز رييس ش��ورا درخواست مي کنم معاونين وزارت خانه هاي راه و 
شهرسازي و وزارت کشور را دعوت کند تا هرچه زودتر اين معضل حل 
و فصل ش��ود. محمد س��الاري در جلس��ه روز گذشته شوراي شهر تهران 
گفت: درباره ارائه خدمات فني و مهندس��ي س��اختمان نيز تذکري دارم 
و درخواس��ت مي کنم آقاي جهانگيري معاون اول رييس جمهوري در 
اين خصوص جلسه اي بگذارند و اين مشکل راحل کنند. در حال حاضر 
ارائه خدمات مهندسي به دليل اختلاف وزارت راه و شهرسازي با وزارت 
کش��ور در بلاتکليفي اس��ت واز رييس ش��ورا درخواست مي کنم معاونين 
وزارت خانه هاي راه و شهرسازي و وزارت کشور را دعوت کند تا هرچه 

زودتر اين معضل حل و فصل شود.

پرداخت ۲ميليون تومان
 به زلزله زدگان براي تهيه امکانات

معاون بازس��ازي بنياد مس��کن انقلاب اسلامي با بيان اينکه ساخت 
1۳ هزار واحد مس��کوني روس��تايي براي زلزله زدگان کرمانش��اه تا 
شهريور ماه سال جاري به اتمام مي رسد، گفت: تهيه و تامين سيستم 
سرمايشي براي زلزله زدگان کرمانشاه بر عهده هلال احمر است و 
قرار بر اين است دو ميليون تومان براي تامين امکانات مورد نياز در 
اختيار خانوار واجد ش��رايط قرار بگيرد. عزيزا... مهديان در گفتگو با 
ايلنا در زمينه نصب سيستم سرمايشي براي زلزله زدگان کرمانشاه 
در آس��تانه ورود به فصل گرما اظهار داش��ت: بحث اسکان موقت در 
حد تامين کانکس را بنياد مس��کن انجام داده اس��ت و البته بخش��ي 
از کانکس ها از س��وي خيرين و س��اير نهاد ها تامين ش��د. وي با بيان 
اينک��ه در ح��ال حاض��ر بحث اداره امور زندگي اين افراد در اس��کان 
موقت بر عهده هلال احمر اس��ت، ادامه داد: هلال احمر مس��ئول 
انجام تمهيدات گرمايش��ي و سرمايش��ي براي زلزله زدگان اس��ت. 
معاون بنياد مس��کن گفت: قرار بود به هر خانوار واجد ش��رايط کولر 
داده شود اما به اين جمع بندي رسيدند که شايد تحويل کولر تصميم 
درستي نباشد چراکه ممکن است عده اي کولر داشته باشند. بنابراين 
تصميم گرفته ش��د به جاي تحويل امکاناتي از قبيل کولر، يخچال 
و... هزين��ه آن را در اختي��ار خان��وار ق��رار دهند. وي تاکيد کرد: پيش 
بيني شده است به خانوارهايي که واحد مسکوني آن ها 100 درصد 
تخريب ش��ده ۲ ميليون تومان ارائه ش��ود که احتمالا اين رقم شامل 

حال ۲0 هزار خانوار مي شود. 

طراحي و راه اندازي نرم افزار
 تصميم يار بارگيري و تردد کشتي

معاون مهندسي و توسعه امور زيربنايي سازمان بنادر و دريانوردي از طراحي 
و راه اندازي نرم افزار تصميم يار بارگيري و تردد کشتي در سازمان بنادر و 
دريانوردي خبر داد و گفت: استفاده از نرم افزار به صورت پايلوت در بندر 
بوش��هر آغاز ش��ده است. به گزارش پايگاه خبري وزارت راه و شهرسازي، 
محمدرضا اللهيار با اعلام طراحي و راه اندازي نرم افزار شبيه س��از پارس��ي 
دينامي��ک دري��ا تحت عن��وان تصميم يار بارگيري و تردد کش��تي، گفت: 
يکي از ش��اخص هاي پيش��رفتگي در مهندس��ي دريا داشتن نرم افزارهاي 
به نام و موردنياز اس��ت. اللهيار ادامه داد: يکي از موضوعاتي که س��ازمان 
بنادر و دريانوردي در دس��تور کار قرار داد حمايت از نرم افزار مهندس��ي 
دريايي بوده که پيشينه اين موضوع به سال ۸۴ برمي گردد که با تلاش ها 
و همت س��ازمان بنادر و دريانوردي اين نرم افزار و بهره برداري از آن به 
تاييد شوراي عالي نرم افزار رسيد. وي افزود: تنها دو کشور در دنيا قابليت 
اس��تفاده از نرم افزارهاي مهندس��ي دريا را دارند و رايزني هاي اوليه با دو 
کشور، هزينه راه اندازي اين نرم افزار را با ۵ ميليارد تومان تخمين مي زد 
که س��ازمان بنادر و دريانوردي با همکاري و اس��تفاده از توان تخصصي 
ش��رکت هاي دان��ش بنيان داخلي نرم افزار ف��وق را با ۷00 ميليون تومان 
و کمتر از ۵ درصد رقم برآورد ش��ده اولي تهيه کرد که هم اکنون در حال 
اس��تفاده در س��ازمان بنادر اس��ت. وي گفت: نرم افزار تصميم يار بارگيري 
و تردد کش��تي در س��ازمان بنادر و دريانودري به صورت پايلوت در بندر 

بوشهر آغاز شده است.

پيشخوان

راه ومسکن

گروه راه و مسکن: مراجعه به دفاتر مشاوران املاک در روزهاي 
جاري حکايت از ابهام نسبت به آينده بازار دارد. يکي از مشاوران 
املاک در منطقه يوسف آباد، در پاسخ به اين سوال که وضعيت 
معاملات در روزهاي ابتدايي سال جاري چگونه است؟ مي گويد: 
خريداراني که از س��ال گذش��ته تمايل يه خريد خانه داش��تند در 
س��ال جاري نيز پيگير هس��تند اما فروش��ندگان ديگر تمايلي 
ب��ه ف��روش ملک خود ندارند. او ادام��ه مي دهد: يکي از دلايل 
فروشندگان افزايش نرخ دلار و نگراني نسبت به افزايش بهاي 
مس��کن در آينده اس��ت در واقع فروشندگان نگرانند که نتوانند 

خانه اي جايگزين کنند.
در منطقه فاطمي نيز يک مش��اور املاک با اش��اره به اينکه در 
ماه هاي ابتدايي سال گذشته بازار مسکن هم از لحاظ قيمت و 
هم تعداد معاملات رونق بيشتري داشت، مي گويد: خانه هايي 
ک��ه در پاي��ان س��ال 9۵ در اين منطقه مت��ري ۷ ميليون تومان 
معامله مي شدند در ماه هاي فروردين و ارديبهشت 96 به متري 
9 ميليون تومان نيز رسيدند؛ البته در آن زمان براي اين قيمت 
نيز مش��تري وجود داش��ت اما در سال جاري با توجه به افزايش 
نرخ دلار، بازار هنوز به تعادل قيمت نرسيده است. يک مشاور 
در منطقه سعادت آباد نيز با بيان اينکه قيمت ها با افزايش قيمت 
دلار بالا رفته اما فعلا معاملات در بازار انجام نمي شود، اضافه  
مي کن��د: عرض��ه و تقاضا در بازار قيمت نهايي را تعيين مي کند 
اما با نوسانات فعلي دلار، فروشندگان و خريداران بر سر قيمت 
به توافق نمي رسند و اگر با همين روند پيش برود بازار مسکن 

با چالش جدي روبه رو خواهد شد.
در منطقه شميرانات نيز يک مشاور املاک ديگر نيز مي گويد: 
همگام با جهش نرخ دلار فروشندگان هر روز نرخ جديدي براي 
خود تعيين مي کنند به طوري که برخي از خانه هاي کلنگي در 
اين منطقه متري ۳0 ميليون تومان نيز براي فروش گذاشته شده 
ام��ا خري��داري ب��ا اين قيمت وجود ندارد. به گفته او اجاره بها نيز 
در ماه هاي آينده از قيمت دلار متاثر خواهد شد و مطمئنا شاهد 

افزايش 10 تا 1۵ درصدي اجاره بهاي مسکن خواهيم بود.
بعد از گذش��ت حدود ۴ س��ال از رکود بازار مس��کن، در نيمه دوم 

س��ال گذش��ته، افزايش تعداد معاملات و قيمت حاکي از رونق 
گرفتن اين بازار بود تا اين که در ماه هاي پاياني سال دلار حرکت 
صعودي در پيش گرفت و در ابتداي امسال به اوج خود رسيد و 
حالا مشاوران املاک و فعالان بازار مسکن نگرانند که نوسانات 

ارزي بار ديگر بازار مسکن را وارد دوران جديد رکود کند.
صحبت هاي مطرح ش��ده از س��وي مش��اوران املاک مناطق 
مختل��ف ته��ران در حال��ي به نوعي نش��ان مي دهد که احتمال 
بازگش��ت رکود به بازار مس��کن محتمل اس��ت، اما اين تنها 
صحبت هاي مطرح شده درباره آينده مسکن نيست. در همين 
ح��ال طي روزهاي گذش��ته گمانه زني ه��اي نيز درباره احتمال 

افزايش نرخ اجاره بها نيز شنيده مي شود.
گمانه زني درباره افزايش اجاره بها ���

در همين ارتباط نايب رييس اتحاديه مشاوران املاک با تشريح 

۴ عام��ل اصل��ي افزاي��ش نرخ اجاره بها در بازار مس��کن گفت: 
اميدواري��م ن��رخ اجاره در فصل جابه جايي ها بيش از ۲0 درصد 
افزايش نيابد. حسام عقبايي در گفتگو با ايلنا با بيان اينکه نگران 
بازار اجاره مسکن هستيم، اظهار داشت: با توجه به عدم توازن 
بازار اجاره اين وضعيت درباره نرخ کرايه مس��کن نگران کننده 
اس��ت. وي درباره ميزان رش��د نرخ اجاره بهاي مسکن در فصل 
جابه جايي ه��ا گف��ت: اميدوارم افزايش نرخ اجاره در بازار بالا تر 

از ۲0 درصد نباشد.
عقباي��ي ب��ا تاکيد بر اينکه اصلي تري��ن عامل تعيين نرخ اجاره 
بهاي ملک است، ادامه داد: حال اينکه چرا در سال هاي 9۲ تا 
96 در حالي که بازار مس��کن دچار روکود بوده با افزايش نرخ 
اج��اره مواج��ه بودي��م به چند عامل بر مي گردد که يکي از آن ها 
عدم توازن بين عرضه و تقاضا در بازار اجاره مسکن است. وي 

افزود: هر س��ال به تعداد مس��تاجران اضافه مي شود هم ازدواج 
و ه��م ط��لاق آمار مس��تاجران را افزايش مي دهد اين در حالي 
اس��ت که تعداد خانه هاي موجود براي اجاره تغييري نمي کند 
به همين دليل نبود توازن عرضه و تقاضا در اين بازار منجر به 

رشد قيمت ها شده است.
نايب رييس اتحاديه مشاوران املاک دومين عامل رشد اجاره 
بهاي مس��کن را تغيير س��ود بانکي دانس��ت و گفت: متاس��فانه 
فرهنگ مقايس��ه اجاره بها با نرخ س��ود بانکي از گذش��ته بين 
مردم وجود داشته و توقع دارند در مقايسه با سود بانکي از يک 
خان��ه ۵00 ميلي��ون توماني حداقل ماهيانه يک ميليون و ۵00 
هزارتومان درآمد داش��ته باش��ند. عقبايي افزود: عامل ديگر در 
افزايش نرخ اجاره بها اين است که موجران آن را منبعي براي 
ام��رار مع��اش خود مي دانند و همين موضوع نقش تورمي ايجاد 
مي کند و هر عامل اقتصادي بر روي اجاره بها هم اثر مي گذارد. 
وي ب��ا اش��اره ب��ه عامل موثر ديگ��ر در بازاره اجاره گفت: عامل 
ديگري که موجب رش��د نرخ اجاره مي ش��ود، سوداگري در اين 
بازار است و نرخ اجاره به صورت حباب گونه و منطقه اي افزايش 
مي يابد و برخي از سوداگران عامل رشد سفته بازانه نرخ اجاره 

بها در بازار هستند.
عقبايي همچنين در ادامه افزود: با توجه به گذش��ته حدود يک 
ماه از سال 9۷، بخش عظيمي از معاملات بخش مسکن تعطيل 
بوده است و در ۲ ماه باقي مانده از بهار پيش بيني مي شود ثبات 
نسبي در معاملات وجود داشته باشد که شامل خريد و فروش 
و نرخ اجاره بها اس��ت. نايب رئيس اتحاديه مش��اوران املاک 
تصريح کرد: با نزديک ش��دن به فصل تابس��تان رشد معاملات 
مس��کن اتفاق خواهد افتاد به علاوه افزايش نرخ مس��کن به 
اندازه نرخ تورم خواهد بود و از اين فراتر نمي رود و اين مقوله با 
نوسانات نرخ ارز در صورت رخ داد هم تغييري نمي کند. عقبايي 
با اش��اره به رش��د قابل قبول قيمت خريد و فروش مس��کن در ۳ 
ماهه پاياني سال 96 گفت: افزايش نرخ مسکن در اواخر سال 
گذش��ته به حد مطلوب رس��يده و در سال جاري منجددا اين امر 

رخ نخواهد داد. 

4 عامل افزايش قيمت اجاره بها در سال جاري تشريح شد

سوداگري عامل رشد کاذب اجاره بها

قيمت مسکن بيش از تورم است4 هزار واحد مسکوني منتظر نصب انشعابات ابلاغ افزايش سقف وام مسکن روستايي
معاون بازس��ازي مسکن روستايي بنياد 
مس��کن با اش��اره به اينکه س��قف وام 
مس��کن روس��تايي از ۲0 ميليون تومان 
ب��ه ۲۵ ميلي��ون توم��ان افزايش يافته، 
گفت: اين افزايش سقف وام به بانک ها 

ابلاغ ش��ده و از امس��ال قابل اجراس��ت. عزيز ا... مهديان ادامه 
داد: بازس��ازي واحدهاي روس��تايي در سرپل ذهاب و کرمانشاه 
تا پايان ش��هريور به اتمام مي رس��د و در مناطق ش��هري تلاش 
مي ش��ود تا پايان ش��هريور س��ال 9۸ کار بازس��ازي آنها به اتمام 
برسد. مهديان در خصوص افزايش سقف وام مسکن روستايي 
گفت: س��قف وام مس��کن روس��تايي که پيشتر به دو شيوه تا 1۸ 
ميلي��ون توم��ان و ۲0 ميلي��ون تومان بوده اس��ت به ۲۵ ميليون 

تومان افزايش يافت.

مديرعامل ش��هر جدي��د پرند مي گويد 
چنانچه دس��تگاه هاي خدمات رس��ان 
براي نصب انش��عابات ب��ه موقع اقدام 
نکنند و سال 9۷ را از دست بدهيم اتمام 
پروژه مسکن مهر در اين شهر به سال 

9۸ کش��يده مي ش��ود. علي اکبر طاهري خاطرنشان کرد: به هر 
حال بحث انشعابات )آب، برق و گاز( مشکل اساسي واحدهاي 
مسکن مهر شهر پرند است؛ چراکه در حال حاضر ۴ هزار واحد 
مسکوني در اين شهر )در جنوب فاز ۴(آماده تحويل هستند که 
ب��ه دلي��ل نب��ود آب، برق، گاز و فاضلاب از واگذار کردن آنها به 
متقاضيان خودداري مي شود. مديرعامل شهر جديد پرند گفت: 
ت��ا زمان��ي که اين واحدهاي مس��کوني به طور کامل از خدمات  

زيربنايي بهره مند نشوند، نمي توانيم آنها را واگذار کنيم.

عض��و کميس��يون عم��ران مجلس، 
ب��ا تاکي��د بر ض��رورت هدايت قيمت 
مس��کن به مرز نرخ تورم، گفت: ثابت 
ماندن بس��ياري از مولفه ها در س��ال 
9۷ پيش بين��ي وضعي��ت مس��کن در 

س��ال جاري را س��خت کرده است. س��يدهادي بهادري گفت: 
بازار مسکن از ماه هاي پاياني سال 96 تاکنون روند رو به رشدي 
را در معاملات و قيمت تجربه کرده است. اين نماينده مجلس با 
تاکيد بر ضرورت هدايت قيمت مسکن به مرز نرخ تورم، افزود: 
نرخ مس��کن بيش از نرخ تورم اس��ت. وي با بيان اينکه با ادامه 
روند فعلي و بي برنامه گي دولت در حوزه مسکن فاصله قيمت 
مس��کن و نرخ تورم بيش��تر مي شود، گفت: بزرگ شدن حباب 

نرخ مسکن به معناي کاهش قدرت خريد مردم است.

معاون امور دريايي سازمان بنادر و دريانوردي اعلام کرد: 
کميته بررسي سانحه غرق شدن نفتکش سانچي تاکنون 
هيچ گزارشي منتشر نکرده و اظهارات رئيس کميسيون 
عمران مجلس گمانه زني اس��ت. هادي حق ش��ناس در 
گفتگ��و ب��ا مهر، درباره علت وقوع س��انحه آتش س��وزي 
نفتکش ايراني س��انچي در آب هاي درياي چين و اعلام 
گزارش نهايي آن گفت: تاکنون هيچ گزارشي درباره علت 
اين حادثه منتشر نشده و من نمي دانم چرا رئيس کميسيون 
عمران مجلس، عامل س��انحه را کاپيتان نفتکش عنوان 
کرده است. وي ادامه داد: سازمان بنادر و دريانوردي نيز 
تاکنون هيچ گزارش رس��مي درباره علل س��انحه اعلام 
نک��رده؛ بنابراي��ن تا زمان اعلام گزارش نهايي س��انحه، 
ه��ر ف��رد حقيقي و حقوق��ي مصاحبه اي در اين خصوص 
منتش��ر مي کند، استنباط هاي شخصي خودش است؛ در 
غير اين صورت کميته رسمي بررس��ي س��انحه سانچي تا 
به حال موضعي اعلام نکرده اس��ت. معاون امور دريايي 
س��ازمان بنادر و دريانوردي با اش��اره به گزارشي که مرکز 
پژوهش هاي مجلس درباره سانحه سانچي در دو ماه قبل 
منتشر کرده بود يادآور شد: اين اظهارات گمانه زني هاي 

شخصي است. حق شناس خاطرنشان کرد: سوم تا هفتم 
ارديبهش��ت، س��ومين جلسه کميته رس��يدگي به سانحه 
سانچي با حضور ۴ کشور ذينفع در اين سانحه شامل ايران، 
چين، پاناما و کره جنوبي در ش��انگهاي برگزار مي ش��ود و 
معلوم نيست که اين جلسه، آخرين نشست کميته بررسي 
سانحه باشد و ممکن است جلسه چهارمي هم در اين زمينه 
برگزار کنيم؛ ضمن اينکه در جلسه سوم ارديبهشت قرار 
نيس��ت گزارش نهايي اعلام ش��ود؛ بلکه بعد از گذش��ت 
مدت زماني قابل ملاحظه اي گزارش نهايي درباره علت 

سانحه منتشر خواهد شد.

سخنان نمايندگان درباره سانچي گمانه زني است
نخس��تين چارتر هوايي گردش��گري برزيل به ايران 
برقرار شد. ابراهيم پورفرج، مجري اين تور در ايران 
به ايسنا گفت: اين نخستين چارتر هوايي گردشگري 
در اين مس��ير اس��ت که براي نخس��تين بار برقرار 
ش��ده و 6۲ گردش��گر برزيلي به همراهي 1۴ خدمه 
ب��ا هواپيم��اي انگليس��ي اختصاصي از طريق آن به 
ايران سفر کردند. وي افزود: اين پرواز پس از آنکه 
در ژاپ��ن، چي��ن و هند توقف داش��ت روز جمعه ۲۴ 
فروردين ماه به ايران وارد ش��د و پس از چهار روز 
توقف در استان فارس، کشورمان را به مقصد ايتاليا، 
مراکش و در پايان برزيل ترک مي کند. به گفته او، 
اين خط هوايي، اختصاصي گردش��گران و يکطرفه 
به ايران اس��ت که با آن تور ترکيبي بين چند کش��ور 
برگزار مي شود، هر چند که طرح آن مشترک بين دو 
شرکت برزيلي و ايراني )پاسارگادتورز( اجرا مي شود 
و قرار اس��ت ادامه داش��ته باش��د و احتمالا در سال تا 
دو بار اين پرواز از برزيل به مقصد ايران انجام شود. 
او درب��اره عل��ت انتخاب اس��تان فارس براي توقف 
اين هواپيما و گردشگران آن، گفت: اين هواپيماي 

چارت��ري ب��ا توجه به نوع برنامه ري��زي اي که دارد 
توقف هاي کوتاهي در مقاصد مي تواند داشته باشد 
که با توجه به وجود آثار جهاني ش��ناخته ش��ده اي 
همچون پرس��پوليس و پاس��ارگاد در استان فارس 
و آماده بودن زيرس��اخت ها در فرودگاه ش��يراز، اين 
انتخاب صورت گرفت. او همچنين در مورد شرايط 
ورود اين هواپيما به ايران اظهار کرد:براي برقراري 
اي��ن پرواز اختصاص��ي و ورود اين هواپيما به ايران 
هيچ مشکلي وجود نداشت و تا کنون همکاري هاي 

خوبي صورت گرفته است.

خط هوايي گردشگري برزيل به ايران راه افتاد

هدف گذاري برای حمل 82 ميليون تن بار در 97
عضو هيات مديره راه آهن، از هدف گذاري ۸۲ ميليون تني براي 
حمل بار و ۲۲ ميليون نفري براي مس��افر در س��ال 9۷ خبر داد 
و گفت: جهت گيري شرکت راه آهن، به سمت جذب بار بيشتر 
است. به گزارش راه آهن جمهوري اسلامي ايران، سعيد رسولي 
با اش��اره به توفيقات ش��رکت راه آهن در س��ال گذشته افزود: به 
نظر مي رسد با توجه به شرايط سخت اقتصاد کشور در سال 96، 
اين توفيقات ارزش��مندتر اس��ت. وي با تاکيد بر اينکه راه آهن 
از سال هاي 9۳-1۳9۲ همواره بخشي از منابع مورد نياز براي 
اجراي طرح هاي توس��عه اي خود را به جذب س��رمايه گذاري و 
يا استفاده از تسهيلات داخلي و خارجي اختصاص داده، گفت: 
اين پيش بيني حاکي از دقت نظر برنامه ريزان و مديريت عالي 
ش��رکت راه آهن به لزوم عدم اتکاء به بودجه بوده اس��ت. البته 
براي استفاده از تسهيلات خارجي مي بايست حداقل 1۵ درصد 
از اعتبار مورد نياز هر طرح را دولت تامين کند و همين مس��اله 

و عدم امکان تامين آن در بودجه هاي س��نواتي موجب محقق 
نشدن برخي تفاهم نامه ها يا قراردادها شده بود.

عضو هيات مديره شرکت راه آهن با بيان اينکه با اين تصميم 
ظرفيت خيلي ارزش��مندي در س��ال 9۷ در اختيارش��رکت راه 
آهن براي اس��تفاده از منابع خارجي قرار گرفت، اظهار داش��ت: 
اميدواري��م بتواني��م در س��ال 9۷ قرارداده��اي خوبي در تامين 
ناوگان و توس��عه خطوط ضروري منعقد کنيم. رس��ولي تصريح 
کرد: در س��ال 9۷ طبق تصميمات هيات مديره، هدف گذاري 
در جابجايي بار ۸۲ ميليون تن تعيين شده است که ۷۴ ميليون 
تن آن بار داخلي و ۵ ميليون تن آن را بار ترانزيت و بين المللي 
تش��کيل مي دهد. وي افزود: هدف گذاري راه آهن براي جابه 
جايي مسافر نيز ۲۲ ميليون نفر تعيين شده که بخش زيادي از 

آن به مسافران حومه اي اختصاص پيدا مي کند.
رسولي با تشريح روند حمل بار تا سال 9۵ و تاکيد بر ضرورت 

پيگيري اجراي اهداف جديد ش��رکت راه آهن در س��ال جديد، 
خاطر نش��ان کرد: راه آهن در س��ال 9۵ با حمل ۴0.۲ ميليون 
تن توانست رکوردي حدود ۵ ميليون تني بزند و که اين رکورد 
بس��يار خوبي در تاريخ راه آهن بود اما اين پيش��رفت در مقايس��ه 
با حمل ۴00 ميليون تني بار در حمل و نقل جاده اي بسيار کم 
است و ما تنها توانسته ايم حدود 10 درصد بار موجود درشبکه 
حمل و نقل را به شبکه ريلي جذب کنيم. وي افزود: بر اساس 
بند الف ماده ۵۷ قانون برنامه ششم که سهم بار و مسافر ريلي 
را به ترتيب ۳0 و ۲0 درصد از جابجايي زميني تعيين کرده بود، 
هدف گذاري راه آهن به عدد 6۲ ميليون تن در سال 96 و ۸۲ 
ميليون تن در سال 9۷ قرار گرفت . عضو هيات مديره شرکت 
راه آه��ن ب��ا اش��اره به اينکه در نظر برخ��ي افراد که اين عدد را 
غير قابل تحقق مي دانند، تصريح کرد: تکليفي که قانون گذار 
براي راه آهن تعيين کرده اين اس��ت که اين ش��رکت تا پايان 

برنامه شش��م بايد به ظرفيت حمل ۳0 درصد بار کش��ور برس��د 
و منطقي اس��ت که براي رس��يدن به اين هدف تقويمي پلکاني 
و جدولي منطقي و اصولي را تدوين کنيم و بر اس��اس جدول 
زمانبندي مربوطه در س��ال 9۷ به عدد ۸۲ ميليون تن براي بار 
و ۲۲ ميليون نفر براي مسافر رسيده ايم که اين اعداد به شرط 
تامين ملزومات و شرايط مورد نياز، دست يافتني يا بهتر بگويم 

سخت دست يافتني است.

نقش مؤثر شهرهاي جدید در فرآیند سبک سازي پایتخت

عضو هيئت مديره شرکت عمران شهرهاي جديد با بيان اين مطلب 
که توزيع نقش هاي مختلف در سراس��ر کش��ور به عنوان سياست 
اصلي آمايش سرزميني ايران از پيش از انقلاب به شمار مي رفته 
است گفت: در حقيقت سبک سازي تهران به عنوان يکي از اهداف 
اصلي ما براي رفع مشکلات اين کلانشهر محسوب مي شود که 
بايد مورد توجه قرار گيرد، درحال حاضر تهران داراي نقش هاي 

متعددي است که باعث شده به جاذب ترين منطقه براي سکونت در 
کشور تبديل شود. به گزارش پايگاه خبري وزارت راه و شهرسازي 
زهره داودپور عضو هيئت مديره شرکت عمران شهرهاي جديد با 
حضور در سمينار تجربه کره جنوبي در انتقال پايتخت اداري بيان 
کرد: بحث انتقال پايتخت در ايران از 100 سال گذشته تا کنون 
همواره در زمان بروز مشکلات کالبدي و اجتماعي مطرح شده و 

به نوعي به تقويت نگاه تمرکززدايي مي پردازد.
داودپور در ادامه بحث انتقال پايتخت اداري و راه حل مش��کلات 
ته��ران را ۲ موض��وع به هم پيوس��ته ولي ب��ا راه و روش مواجهه 
جداگانه قلمداد کرد و افزود: تهران مش��کلات بس��يار پيچيده اي 
دارد که همواره تصور مي شود راه حل رفع آن انتقال پايتخت است، 
درحالي که بايد به اين مس��ئله توجه کنيم مس��ئله انتقال پايتخت 
تنها بحث انتقال پايتخت اداري نيس��ت بلکه جنبه هاي ديگري 
مانند پايتخت اقتصادي و سياس��ي نيز در آن ديده مي ش��ود. وي 
در اين باره ادامه داد: طبق نتايج به دس��ت آمده از مطالعه تجارب 
جهاني در اين حوزه همواره انتقال پايتخت چه در حوزه سياسي 

و چه اداري در کشورها با مقاومت ملت روبه رو بوده است چراکه 
طبق آمار معمولا شهر منتقل شده پاسخگوي حجم فعاليت هاي 

مورد نياز در آن حوزه بوده است.
عضو هيئت مديره شرکت عمران شهرهاي جديد در ادامه با بيان 
اين مطلب که توزيع نقش هاي مختلف در سراسر کشور به عنوان 
سياست اصلي آمايش سرزميني ايران از پيش از انقلاب به شمار 
مي رفته است گفت: در حقيقت سبک سازي تهران به عنوان يکي 
از اهداف اصلي ما براي رفع مش��کلات اين کلانش��هر محسوب 
مي شود که بايد مورد توجه قرار گيرد، درحال حاضر تهران داراي 
نقش هاي متعددي اس��ت که باعث ش��ده به جاذب ترين منطقه 
براي س��کونت در کش��ور تبديل ش��ود. اين مقام مسئول با تأکيد 
ب��ر ضرورت سبک س��ازي نقش ها و واگ��ذاري وظايف جديد به 
تهران گفت: ما در کشور از دهه 60 تا ۸0 ميلادي تلاش کرديم 
تا برخي از نقش هاي تهران را به مناطق مختلف کش��ور منتقل 
کنيم که طي بررسي هاي انجام شده به اين نتيجه رسيديم نواحي 
دوردس��ت مانند مناطق محروم، نزديک مانند ش��هرهاي جديد و 

مناطقي که فاصله اي متوسط حدود 1۲0 کيلومتر با پايتخت کشور 
دارند مي توانند بهترين گزينه براي اين کار محسوب شوند. وي 
همچنين با بيان اين نکته که تغيير پايتخت يک مس��ئله دفعي 
محس��وب نش��ده و بايد به تدريج اتفاق بيفتد گفت: بدون ش��ک 
شهرهاي جديد مي توانند در يک فرايند تدريجي در پذيرش اين 

نقش بسيار مؤثر باشند.
داودپور در ادامه سخنان خود ضمن اشاره به تجربه کره جنوبي در 
انتقال مراکز اداري و سياسي گفت: در اين اقدام برخي از نقش هاي 
ش��هر مادر پالايش و در فاصله اي نزديک از ش��هر مادر مس��تقر 
ش��د، امري که قطعا به عنوان انتقال کلي پايتخت در اين کش��ور 
محسوب نمي شود. اين مقام مسئول ادامه داد: ما در حال حاضر 
به نگاهي دوباره و توزيع مجدد فعاليت هاي و نقش هاي کلانشهر 
تهران داريم تا ضمن شناس��ايي براي سبک س��ازي برنامه ريزي 
ش��وند، به تصور من انتقال پايتخت به عنوان يک تصميم گيري 
سياسي مطرح شده و هدف اصلي آن استفاده بهينه از فرصت هاي 

موجود است.


